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ZAPIS STENOGRAFICZNY 

Posiedzenie 
Komisji Spraw Emigracji i Łączności 

z Polakami za Granicą (3.) 
w dniu 20 grudnia 2011 r.



Zapis stenograficzny jest tekstem nieautoryzowanym.

Porządek obrad: 

1. Wybór zastępców przewodniczącego komisji.
2. Sprawy różne.



(Posiedzeniu przewodniczy przewodniczący Andrzej 
Person)

Przewodniczący Andrzej Person:

Myślę, że już odczekaliśmy stosowną chwilę. 
Otwieram zatem trzecie posiedzenie Komisji Spraw 

Emigracji i Łączności z Polakami za Granicą. 
Witam panie senator i panów senatorów.
Dzisiaj w porządku obrad są dwa punkty. Pierwszy 

– mogę powiedzieć, że w jakimś sensie merytoryczny, 
chociaż bardziej formalny – wybór zastępców przewod-
niczącego komisji. I drugi – sprawy różne.

Czy ktoś z państwa ma uwagi do tego porządku obrad? 
Jeżeli nie ma…

Witam zatem raz jeszcze, witam Biuro Polonijne, witam 
pana mecenasa.

Przystępujemy do wyboru zastępców przewodniczą-
cego Komisji Spraw Emigracji i Łączności z Polakami 
za Granicą.

Zgodnie z regulaminem wybór zastępców odbywa się 
w głosowaniu tajnym przy użyciu opieczętowanych kart 
do głosowania.

Pragnę poinformować, że przebieg naszego posiedzenia 
będzie wyglądał następująco: za chwilę poproszę państwa 
senatorów o zgłaszanie kandydatów na zastępców, następ-
nie zarządzę krótką przerwę w obradach na przygotowanie 
kart do głosowania tajnego, po przerwie w obradach przy-
stąpimy do głosowania tajnego.

Proszę państwa senatorów o zgłaszanie kandydatów na 
zastępców przewodniczącego.

Bardzo proszę, pan senator Gogacz.

Senator Stanisław Gogacz:

Panie Przewodniczący! Szanowni Państwo!
Chciałbym zgłosić kandydaturę, polecaną przez Prawo 

i Sprawiedliwość, pani senator Janiny Sagatowskiej. Ma 
ona doświadczenie w administracji państwowej, ale panią 
senator poznałem już w czwartej kadencji, kiedy pełni-
ła funkcję przewodniczącego Komisji Spraw Emigracji 
i Polaków za Granicą, i wiem o tym, że praca pani senator 
jako przewodniczącej była bardzo dobrze przyjmowana. 
Pani senator pracowała w następnej, piątej kadencji Senatu 
jako wiceprzewodnicząca. Myślę, że to jej doświadczenie 
byłoby bardzo przydatne w pracy komisji.

Bardzo proszę o przyjęcie tej kandydatury i zagłoso-
wanie za wyborem pani senator na stanowisko wiceprze-
wodniczącej. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący Andrzej Person:

Dziękuję bardzo, już zapisaliśmy.
Czy pani senator Sagatowska wyraża zgodę?

Senator Janina Sagatowska:

Zgadzam się.

Przewodniczący Andrzej Person:

Dziękuję bardzo.
Ja konsultowałem się tutaj po cichu z panem mecena-

sem i pozwolę sobie zgłosić dwie kandydatury, tak będzie 
sprawniej i szybciej.

Pierwsza to kandydatura pana senatora – przepraszam, 
że zaczynam od mężczyzny, ale to ze względów alfabetycz-
nych – Łukasza Abgarowicza, który jest znany wszystkim 
państwu działającym w poprzedniej komisji. Był on wi-
ceprzewodniczącym tej komisji, bardzo się angażował, 
zwłaszcza w sprawy Polaków na Wschodzie. Wielokrotnie 
odwiedzał naszych rodaków na Ukrainie, Litwie, Białorusi. 
To kandydatura osoby powszechnie znanej.

Jeżeli państwo się zgodzą, to zgłoszę drugą kandy-
daturę, pani senator Barbary Borys-Damięckiej, która 
również działała w poprzedniej Komisji Spraw Emigracji 
i Łączności z Polakami za Granicą. Była ogromnie aktyw-
na, zwłaszcza – trudno się dziwić, żeby było inaczej – na 
polu kultury, literatury i…

(Senator Barbara Borys-Damięcka: …edukacji.)
…i edukacji również, to prawda, i oświaty. Pani se-

nator często odwiedzała naszych rodaków, zwłaszcza 
w Niemczech. 

Poprzednia kadencja, jak pamiętamy, upływała pod zna-
kiem relacji, które wywołały wiele emocji. Wydaje mi się, 
że były one podsumowane tymi obradami okrągłego stołu 
z naszym sporym udziałem, dosyć skutecznym. Miejmy 
nadzieję, że teraz te wszystkie postulaty, które nasza strona 
wówczas wywalczyła, będą realizowane.

I powinienem się spytać…  Tak, Pani Anito? Pani Anita 
mi tutaj dobrze podpowiada. Powinienem zapytać, czy pan 
senator Abgarowicz wyraża zgodę.

(Początek posiedzenia o godzinie 9 minut 00)
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posiedzeń Senatu. To znaczy, że ten harmonogram, który 
państwo mają przed sobą, zaakceptowany przez prezydium 
na ostatnim posiedzeniu, nie powoduje potrzeby zwoływa-
nia dodatkowego posiedzenia komisji pomiędzy sesjami 
Senatu, parlamentu. Jeżeliby zaistniała takowa potrzeba, to 
ja wtedy oczywiście zwrócę się do pana przewodniczącego 
z prośbą o zwołanie komisji. Jednak w tym zapropono-
wanym harmonogramie, który państwo mają przed sobą, 
prace komisji są tak rozpisane, aby zbierali się państwo 
wtedy, kiedy będą posiedzenia Senatu i, tak jak zwykle 
w zeszłych latach, posiedzenia komisji będą jeden dzień 
przed posiedzeniami Senatu.

Jak państwo widzą, tu są też rozpisane kierunki. Jeśli 
pan przewodniczący pozwoli, pierwszy…

Przewodniczący Andrzej Person:
Zanim pozwolę, to jeszcze mam pytanie do państwa 

o godzinę, bo to zwykle rodziło problem. Czasami są to 
posiedzenia wielogodzinne, jeżeli wniosków jest kilkaset, 
mogą trwać i trwać. Nie wiem, może takie godziny wczesno-
popołudniowe? Myślę, że 14.00 czy 15.00 to dobra pora.

(Senator Łukasz Abgarowicz: A to jest prezydium 
komisji?)

Nie. To Prezydium Senatu, Panie Przewodniczący. 
Zgodnie z… 

(Senator Łukasz Abgarowicz: A co to jest ZFP?)
Zespół Finansów Polonijnych. Tu jest kilka etapów. 

Pierwszy to zespół, potem komisja, potem prezydium.
Czy godzina 15.00 będzie dobra? Dlaczego pan poka-

zuje 16.00, Panie Dyrektorze?
(Dyrektor Biura Polonijnego w Kancelarii Senatu Artur 

Kozłowski: 14.00. Jakbym mógł prosić o 14.00…)
Pani Anito, przyjęliśmy 14.00.
Czy wyrażają państwo zgodę? Świetnie. O 14.00 będą 

posiedzenia w sprawie tych wniosków.
Czy mamy już karty do głosowania tajnego? Bardzo 

proszę, aby panowie się ukonstytuowali… Na pewno tak. 
Widzę, że pan senator Gogacz jako przewodniczący już…

Jeżeli mógłby pan kontynuować jeszcze chwilę, Panie 
Dyrektorze, to…

Dyrektor Biura Polonijnego 
w Kancelarii Senatu 
Artur Kozłowski:
Dziękuję, Panie Przewodniczący.
Jak państwo widzą w tym harmonogramie, pierwszy 

termin, który jest tutaj w nawiasie, to tak zwany bliski 
termin. Może wytłumaczę, o co chodzi. Otóż to są te wnio-
ski, które wpłynęły wraz z pozostałymi, ale czas realizacji 
poszczególnych zadań jest wyznaczony na styczeń, luty 
lub początek marca. Więc są to wszystkie zimowiska czy 
imprezy odbywające się na początku roku. I żeby orga-
nizatorzy mogli dowiedzieć się, czy otrzymali dofinan-
sowanie, czy nie, wyjmujemy te wnioski spośród innych 
kierunków i rozpatrujemy je jako pierwsze. Czyli to jest 
ten… 10 stycznia komisja zajmie się tą garścią wniosków 
– będzie ich kilkadziesiąt – które mają tak zwany bliski 
termin realizacji. 

Senator Łukasz Abgarowicz:
Tak jest, Panie Przewodniczący.

Przewodniczący Andrzej Person:
Dziękuję bardzo.
Pani senator Borys-Damięcka wyraża zgodę?

Senator Barbara Borys-Damięcka:
Tak.

Przewodniczący Andrzej Person:
Cudownie. 
Ogłaszam zatem krótką przerwę na przygotowanie kart 

do głosowania, ale wcześniej chciałbym jednak wyznaczyć 
senatorów do przeprowadzenia głosowania tajnego. Może 
ktoś z państwa senatorów zgłosi się na ochotnika? Widzę, 
że pan senator Gogacz wyraża chęć zgłoszenia się. Ilu 
musimy mieć senatorów? Trzech. Jest kolejny. O, i mamy 
drugiego pana senatora. I jeszcze jest… Akurat tylko trzech 
pozostało…

(Wypowiedź poza mikrofonem)
Całą trójkę… Już, zaraz, jeżeli… Dla porządku, że-

bym nie pomylił nazwisk, bo będzie problem: pan sena-
tor Gogacz oraz dwóch panów senatorów, pan senator 
Czarnobaj i pan senator…

(Wypowiedź poza mikrofonem)
Aha, to trzech wystarczy. Trójka. Świetnie. 
Dziękuję bardzo.
Ogłaszam krótką przerwę.
(Rozmowy na sali )
Możemy zresztą wykorzystać ten czas. Otrzymali pań-

stwo ten skomplikowany, bardzo kolorowy program. Ja po-
proszę pana dyrektora Kozłowskiego, który sam kredkami 
malował ten program, żeby nam go troszkę przybliżył.

Dyrektor Biura Polonijnego 
w Kancelarii Senatu 
Artur Kozłowski:
Panie Przewodniczący! Szanowni Państwo!
Biuro Polonijne przedstawi dzisiaj dwie informacje.
O jednej właśnie wspomniał pan przewodniczący. 

Mianowicie w załączonym materiale znajdą państwo propo-
zycję pracy zarówno komisji, jak i prezydium oraz Zespołu 
Finansów Polonijnych. Jest jej trochę więcej niż tylko 
w I kwartale przyszłego roku. Łączy się to oczywiście z…

(Przewodniczący Andrzej Person: Niech pan powie od 
razu, jaki kolor oznacza komisję?)

Komisję, Panie Przewodniczący, oznacza kolor nie-
bieski.

(Głos z sali: Ciemny niebieski.)
(Przewodniczący Andrzej Person: Ciemnoniebieski.)
Tak, ciemnoniebieski.
I sytuacja jest taka: postaraliśmy się dostosować prace 

komisji, której przedmiotem będzie rozpatrywanie, opinio-
wanie propozycji, wniosków złożonych na rok 2012, do 
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z pracownikami Kancelarii Senatu wypracowuje pierwszą 
opinię, która jest przedstawiana szefowi Kancelarii Senatu. 
Szef Kancelarii Senatu po akceptacji przedstawia tę opinię 
zarówno komisji, jak i Prezydium Senatu.

Kolejnym etapem pracy jest zaprezentowanie grupy 
wniosków – jednej z tych sześciu, o których mówiłem – 
na posiedzeniu Wysokiej Komisji. Komisja, biorąc pod 
uwagę swoje stanowisko oraz zapoznając się z opinią 
Zespołu Finansów Polonijnych, którą w imieniu szefa 
Kancelarii Senatu najczęściej przedstawia dyrektor Biura 
Polonijnego, podejmuje decyzję we własnym gronie. 
Ten etap również kończy się opinią. Te dwie opinie – 
Zespołu Finansów Polonijnych, czyli Kancelarii Senatu, 
oraz Wysokiej Komisji, czasami różniące się od siebie, 
czasami nie – trafiają na posiedzenie Prezydium Senatu. 
Prezydium zapoznaje się w pierwszej kolejności z opinią 
Wysokiej Komisji, którą referuje obecny na posiedzeniu 
przewodniczący bądź wiceprzewodniczący. Następnie za-
poznaje się z opinią Kancelarii Senatu, referowaną bądź 
przez dyrektora biura, bądź szefa kancelarii. Na podstawie 
tych dwóch opinii Prezydium Senatu podejmuje decyzję 
o dofinansowaniu poszczególnych zadań na rok 2012 i wy-
sokości dofinansowania. Proces ten kończy się uchwałą, 
w której Prezydium Senatu zobowiązuje szefa Kancelarii 
Senatu do zawarcia umowy cywilnej z podmiotem mającym 
realizować zadania. Dziękuję.

Przewodniczący Andrzej Person:
Dziękuję bardzo.
Informuję, że senatorowie wyznaczeni do przeprowa-

dzenia głosowania tajnego – można powiedzieć – sprawnie 
albo bardzo sprawnie obliczyli głosy i sporządzili protokół 
głosowania tajnego, który pozwolę sobie odczytać.

„Protokół głosowania tajnego w dniu 20 grudnia 2011 r. 
w sprawie wyboru zastępców przewodniczącego Komisji 
Spraw Emigracji i Łączności z Polakami za Granicą.

Powołani przez przewodniczącego komisji do przepro-
wadzenia głosowania tajnego senatorowie: senator Stanisław 
Gogacz, senator Wiesław Dobkowski, senator Leszek 
Czarnobaj stwierdzają, że w głosowaniu tajnym: w sprawie 
wyboru senatora Abgarowicza na zastępcę przewodniczące-
go komisji oddano głosów 11, w tym głosów ważnych 11, za 
głosowało 10 senatorów; w sprawie wyboru senator Barbary 
Borys-Damięckiej na zastępcę przewodniczącego komisji 
oddano głosów 11, głosów ważnych 11, za głosowało 10 
senatorów; w sprawie wyboru senator Janiny Sagatowskiej 
na zastępcę przewodniczącego komisji oddano głosów 11, 
w tym głosów ważnych 11, za głosowało senatorów 11.

Warszawa, 20 grudnia 2011 r.”. Trzy podpisy nieczytelne.
Wobec wyników głosowania stwierdzam, że Komisja 

Spraw Emigracji i Łączności z Polakami za Granicą wy-
brała na zastępców przewodniczącego Komisji Spraw 
Emigracji i Łączności z Polakami za Granicą senatorów: 
senatora Łukasza Abgarowicza, senator Barbarę Borys-
Damięcką i senator Janinę Sagatowską.

Gratuluję państwu i pytam, czy panie senator lub pan 
senator zechcieliby zabrać głos.

(Wypowiedź poza mikrofonem)
Bardzo proszę.

Jak widać, później oczywiście są „ Wspieranie postaw” 
plus „Media”. To są takie pierwsze dwa kierunki meryto-
ryczne, którymi 24 stycznia zajmie się zespół, a 31 stycz-
nia komisja. „Wspieranie” i „Media” to będą dwa duże 
kierunki na wiele milionów złotych. Później – 14 lutego 
– jest „Kultura”. Następnie „Oświata”, największy kieru-
nek. Wtedy prawdopodobnie będzie najdłuższe posiedze-
nie komisji, bo to jest ogromna kwota, wiele wniosków. 
„Kształtowanie postaw” pod koniec marca i „Pomoc cha-
rytatywna” tradycyjnie na końcu, około 10 kwietnia.

Przewodniczący Andrzej Person:
Dziękuję.
Informuję państwa, że zgodnie z art. 62 przystępujemy 

do wyboru wiceprzewodniczących komisji w obecności co 
najmniej 1/3 jej członków. Jest nawet więcej senatorów, 
bo w naszej komisji potrzebnych jest pięciu, a zatem wy-
magana liczba senatorów jest obecna. Te wybory już się 
odbywają, więc co ja będę więcej państwu mówił, przecież 
wszyscy są doświadczonymi parlamentarzystami.

Czy ta urna mogłaby jeszcze tutaj do nas przyjechać? 
Nie, ja sam jestem, to ja pójdę…

(Rozmowy na sali)
Panie Dyrektorze, ponieważ te pytania się powtarzają… 

Panie Dyrektorze Kozłowski, chwileczkę. Ponieważ pyta-
nia o zespół się powtarzają, podczas gdy panowie senatoro-
wie będą liczyć głosy, niech pan nam przybliży jeszcze raz 
kolejne etapy procedowania nad wnioskami. One wszystkie 
wpłynęły do 30 listopada i co dalej z nimi się dzieje? 

Bardzo proszę.

Dyrektor Biura Polonijnego 
w Kancelarii Senatu 
Artur Kozłowski:
Bardzo dziękuję. Bardzo dziękuję za to pytanie, za tę 

sugestię.
Panie Przewodniczący! Szanowni Państwo!
Wnioski, które wpłynęły do 30 listopada, są podliczone 

i podzielone – jak państwo widzą w materiale, który przed 
chwilą państwo otrzymali – na sześć kierunków. Są to kie-
runki przyjęte przez Prezydium Senatu na okres poprzedniej 
i pierwszy rok bieżącej kadencji. To są obszary merytorycz-
ne, na które dzielimy wnioski, czyli: „Oświata”, „Kultura”, 
„Wspieranie organizacji” itd. I za tym idzie wewnętrzny 
podział budżetu na tych sześć części, bo każdy wniosek 
jest przyporządkowany pewnemu obszarowi merytorycz-
nemu. Najpierw wniosek jest rozpatrywany przez Zespół 
Finansów Polonijnych, organ doradczy szefa Kancelarii 
Senatu. W skład zespołu wchodzą – to jest bardzo istot-
ne i chciałbym to podkreślić – przedstawiciele Kancelarii 
Senatu, ale przede wszystkim przedstawiciele resortów, 
których merytoryczny zakres działań obejmuje kontakty 
i współpracę z Polonią i Polakami za granicą. W skład 
zespołu wchodzą: przedstawiciel ministra spraw zagranicz-
nych, wyznaczony przez ministra spraw zagranicznych; 
przedstawiciel ministra edukacji narodowej; przedstawiciel 
ministra nauki i szkolnictwa wyższego; przedstawiciel mi-
nistra kultury i dziedzictwa narodowego. I ten zespół wraz 
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Dyrektor Biura Polonijnego 
w Kancelarii Senatu 
Artur Kozłowski:

Szanowni Państwo! Panie Przewodniczący!
Jeśli państwo pozwolą, ja również pogratuluję państwu 

wiceprzewodniczącym. Deklaruję, że biuro oczywiście 
dołoży wszelkich starań, żebyście państwo byli zadowoleni 
z jego pracy i z informacji, którymi biuro będzie dyspono-
wało i które będzie państwu udostępniało.

Szanowni Państwo, jak już przed chwilą powiedzia-
łem, projektowany budżetu Kancelarii Senatu na rok 2012 
w wysokości 75 milionów zł jest podzielony wewnętrznie 
na dwa obszary, mianowicie kwotę na realizację zadań 
o charakterze programowym i kwotę na realizację zadań 
o charakterze inwestycyjnym. Kwota przeznaczona na za-
dania o charakterze programowym to 62 miliony zł, a kwota 
przeznaczona na realizację zadań o charakterze inwesty-
cyjnym to 13 milionów zł. Ponieważ wszystkie wnioski 
składane do Kancelarii Senatu są przez wnioskodawców 
przypisywane pod względem merytorycznym do jednego 
z sześciu obszarów tematycznych, które Prezydium Senatu 
wyznaczyło na początku ubiegłej kadencji… Przypomnę te 
obszary. „Wspieranie organizacji i środowisk polonijnych 
i polskich w świecie” to program dotyczący przeznaczania 
środków na funkcjonowanie organizacji. Drugi kierunek 
to „Wspieranie oświaty”. Jak sama nazwa wskazuje, są 
to wszelkie działania związane z dziećmi i młodzieżą, 
w tym też wypoczynek letni dzieci i młodzieży. Trzeci 
obszar – „Promowanie kultury polskiej, ochrona polskiego 
dziedzictwa narodowego poza granicami kraju” – umow-
nie nazywamy „Kulturą”. Są to wszystkie działania zwią-
zane z szeroko pojętą kulturą polską i kulturą związaną 
z przedsięwzięciami, które proponują środowiska. Czwarty 
to „Wspieranie kształtowania postaw obywatelskich w śro-
dowiskach polonijnych i polskich”. Chodzi tu o element 
wychowania patriotycznego związanego z wszelkiego ro-
dzaju rocznicami, działaniem harcerzy itd. Piąty kierunek 
to „Upowszechnianie wiedzy o Polsce, języku polskim, 
kulturze oraz kształtowanie pozytywnego wizerunku Polski 
i Polaków w świecie”. Tutaj przede wszystkim mamy do 
czynienia z dużą grupą mediów polonijnych, które ten 
punkt obejmuje. I szósty kierunek – „Pomoc socjalna 
i charytatywna” – to wszystkie działania związane z taką 
bezpośrednią pomocą naszym rodakom za granicą.

Każdy wnioskodawca, składając wniosek, określa, do 
której z tych grup należy go zakwalifikować. W związku 
z tym, w wyniku działań w ramach Prezydium Senatu, 
należy dokonać wewnętrznego podziału budżetu na sześć 
obszarów merytorycznych. Oczywiście, jak państwo się 
domyślają, nie jest to podział czysto arytmetyczny. To 
znaczy, że kwoty 62 milionów zł nie dzieli się na sześć. 
W zależności od rozmaitych kryteriów różnice pomiędzy 
tymi sześcioma kwotami są dosyć znaczne. Na najbliższym 
posiedzeniu, czyli prawdopodobnie za dwa dni, Prezydium 
Senatu będzie się zajmowało tą sprawą i zatwierdzi ten po-
dział. Ja chciałbym przedstawić państwu propozycję, jaką 
Kancelaria Senatu złoży w tym obszarze. Od razu powiem, 
że jeżeli państwo senatorowie mieliby uwagi do naszej 
propozycji, to będziemy bardzo wdzięczni za zgłaszanie 

Senator Janina Sagatowska:
To będę siedziała tak…
Panie Przewodniczący! Wysokie Prezydium! Droga 

Koleżanko i Kolego!
Cieszę się z państwa zaufania. Mam nadzieję, że będzie 

nam się dobrze pracowało i z prezydium, i z całą komisją. 
Zależy nam przecież na tym, żeby rozwiązywać te czę-
sto niełatwe, a nawet trudne sprawy polonijne i problemy 
Polaków, szczególnie na Wschodzie, ale i wszędzie, bo jest 
nas coraz więcej w różnych miejscach na świecie. Tak że 
bardzo, bardzo dziękuję. Postaram się swoim doświadcze-
niem i swoją wiedzą służyć jak najlepiej.

Przewodniczący Andrzej Person:
Dziękuję bardzo.
Czy pani senator Barbara zechciałaby się wypowie-

dzieć? Borys-Damięcka oczywiście.

Senator Barbara Borys-Damięcka:
Ja przede wszystkim chciałabym podziękować państwu 

za zaufanie, a panu przewodniczącemu za zgłoszenie mnie. 
Chciałabym powiedzieć, że zajmowałam się sprawami kul-
tury i edukacji w naszej komisji w poprzedniej kadencji. 
Myślę, że nie tylko nie przyniosłam wstydu ani ujmy na-
szej komisji, ale wręcz przeciwnie, zaznaczyłam wagę tych 
dwóch dziedzin i to, że cała komisja zajmuje się bardzo 
dogłębnie i szeroko problemami kultury i edukacji. Jeżeli 
będziemy dzielili jakiekolwiek zakresy obowiązków – nie 
uchylając się od wszelkich innych obowiązków, jakie na 
mnie spadną – chciałabym w dalszym ciągu zajmować się 
tymi kwestiami. Liczę na to, że wszystkie sprawy, których 
w poprzedniej kadencji nie udało się załatwić z powodu bra-
ku czasu czy braku pieniędzy, będziemy mogli kontynuować 
tak, żeby usatysfakcjonować naszą Polonię. Dziękuję.

Przewodniczący Andrzej Person:
Bardzo dziękuję.
Pan senator Łukasz Maria Abgarowicz.

Senator Łukasz Abgarowicz:
Dziękuję bardzo, Panie Przewodniczący.
Bardzo dziękuję za zaufanie. Dołożę wszelkich starań, 

żeby go nie zawieść i zobowiązuję się do ciężkiej pracy, 
szczególnie na rzecz Polonii na Wschodzie. Dziękuję bar-
dzo.

Przewodniczący Andrzej Person:
Dziękuję bardzo. 
Jestem przekonany, że państwa działalność będzie tak 

samo piękna jak te wystąpienia.
Bardzo dziękuję. Dziękuję też panu mecenasowi za 

sprawną opiekę nad naszymi działaniami wyborczymi.
A pana dyrektora Kozłowskiego proszę – jak to mówią 

w telewizji – żeby kontynuował dalej.
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środków w zasadzie do kwietnia. W pozostałych miesiącach 
roku mogą się zdarzyć różne rzeczy, czasami bardzo ważne 
i istotne, dlatego prezydium i komisja – aby nie zostali 
państwo w ogóle bez pieniędzy i nie rozdzielili 100% tych 
środków – zawsze zachowują tak zwaną rezerwę. W ze-
szłych latach był to 1% od zadań o charakterze programo-
wym, czyli 620 tysięcy zł. Proponujemy, aby w tym roku 
tą rezerwą było 0,5 miliona zł, czyli o 120 tysięcy zł mniej, 
ponieważ obliczyliśmy, że tak zwane zwroty, które później 
również trafiają do puli, wyniosą 100–150 tysięcy zł. Jeżeli 
jednostki w ciągu roku rezygnują z możliwości realizacji 
zadania bądź realizują zadanie taniej, środki te wracają do 
Kancelarii Senatu i mogą być jeszcze raz przez państwa 
wykorzystane. Kwota zwrotów waha się 100–150 tysięcy zł 
rocznie. W związku z tym proponujemy rezerwę w wy-
sokości 0,5 miliona zł, bo jak doda się do niej zwroty, to 
i tak całość wyniesie około 650 tysięcy zł. Rezerwa jest 
do dyspozycji Prezydium Senatu i przeznacza się ją, po 
pierwsze, na wnioski, które wpływają po terminie, a po 
drugie, na wnioski i przedsięwzięcia realizowane w drugiej 
połowie roku kalendarzowego.

Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo, taka jest 
propozycja Kancelarii Senatu. Jeśli mieliby państwo jakieś 
uwagi czy ewentualnie propozycje, proszę zgłaszać je do 
sekretariatu komisji, a Prezydium Senatu zajmie się nimi 
na końcu posiedzenia, tej sesji. Dziękuję.

Przewodniczący Andrzej Person:
Dziękuję bardzo.
Czy państwo senatorowie mają pytania do pana dy-

rektora?
Wszystko tak klarownie wyjaśnił, że pozostaje mi tyl-

ko życzyć państwu spokojnych, lekkostrawnych świąt. 
Zapraszam dzisiaj na godzinę 14.00 na opłatek, ważny 
także dla nas, bo będą śpiewały dzieci z Wilna, zespół… 
Panie Dyrektorze, jak się nazywa ten zespół dzieci?

(Dyrektor Biura Polonijnego w Kancelarii Senatu Artur 
Kozłowski: „Wilejka”.)

„Wilejka”, no bo jak może się nazywać zespół z Wilna? 
„Wilejka”, to wiemy. Zapraszam na opłatek, życzę spo-
kojnych świąt. Ostrożnie z tymi nartami. Radzę jednak 
iść śladem pana marszałka Borowskiego i oglądać narty 
w telewizji, a nie na stokach, bo potem te złamania są bar-
dzo skomplikowane.

Jeszcze raz bardzo dziękuję, do zobaczenia… Kiedy, 
Pani Anito?

(Wypowiedź poza mikrofonem)
10 stycznia. Zabieramy się do ciężkiej pracy, więc dużo 

sił radzę…

ich do sekretariatu komisji. Wówczas oczywiście również 
przedstawimy je na posiedzeniu Prezydium Senatu.

Proszę państwa, ten podział jest dosyć mocno skom-
plikowany od strony matematycznej i merytorycznej, 
więc ja go tylko państwu króciutko omówię, a efekt tego 
podziału, propozycję Kancelarii Senatu, mają państwo 
przed sobą. Otóż, ustalając wysokość tych kwot, bierze-
my pod uwagę różne kryteria. Zaczynamy od roku 2010, 
uwzględniamy zarówno liczbę wniosków, które wpłynęły, 
oraz wysokość przyznanych kwot, jak i wykonanie tych 
kwot, a więc de facto bierzemy pod uwagę zrealizowane 
zadania. Dokonujemy takiej analizy również na poziomie 
roku 2011. Przedstawiamy także ogólną liczbę wniosków, 
które wpłynęły na rok 2012, z uwzględnieniem procen-
towego przemnożenia tak zwanych potrzeb. I w wyni-
ku porównania tych danych oraz zastosowania średniej 
ważonej z lat 2010–2011 oraz propozycji na rok 2012, 
po odpowiednim przeliczeniu i analizie wniosków, które 
wpłynęły, będziemy proponować Prezydium Senatu taki 
podział, jaki mają państwo przed sobą w tej tabeli. A za-
tem na wspieranie organizacji i środowisk polonijnych 
i polskich w świecie – przypominam, że jest to program, 
który pomaga funkcjonować tym organizacjom na całym 
świecie – proponujemy przeznaczyć 7 milionów 900 tysię-
cy zł. Na wspieranie oświaty – jest to absolutny priorytet 
i największy kierunek; on rośnie z roku na rok i obejmuje 
coraz więcej przedsięwzięć – 27 milionów 120 tysięcy zł. 
Na promowanie kultury i ochronę polskiego dziedzictwa 
narodowego poza granicami kraju – 12 milionów 200 tysię-
cy zł. Jest to więc drugi w kolejności kierunek, po oświacie, 
jeśli chodzi i o potrzeby, i o zaangażowanie środków, jakie 
proponuje Kancelaria Senatu. Na wspieranie kształtowania 
postaw obywatelskich w środowiskach polonijnych – 3 mi-
liony zł. Na upowszechnianie wiedzy o kulturze i języku, 
a przede wszystkim na szeroko rozumiane media polonijne, 
a więc i gazety, i portale internetowe, i rozgłośnie radiowe 
i telewizyjne – 8 milionów 610 tysięcy zł. I na końcu na 
pomoc charytatywną i socjalną – 2 miliony 670 tysięcy zł. 
Nie ukrywam, że biorąc pod uwagę stosunek potrzeb do 
możliwości, ta pozycja jest jak zwykle niedoszacowana, ale 
w tym roku nie wpłynęło tych wniosków tak wiele. Mogę 
państwu powiedzieć, że wnioskowana dotacja na pomoc 
charytatywną wynosi 6 milionów 700 tysięcy zł. A więc 
jednostki jak gdyby mają świadomość, że to jest worek 
bez dna i na ten cel można byłoby przeznaczyć w zasadzie 
każdą kwotę.

Jeszcze ostatnie słowo, które chciałbym państwu powie-
dzieć, o pewnym działaniu pozaformalnym. Otóż kilka lat 
temu Prezydium Senatu zdecydowało… Bo jak państwo za-
uważyli, ten harmonogram przewiduje rozdział wszystkich 

 
 

(Koniec posiedzenia o godzinie 9 minut 28)
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